
 

  

Zápis z online zasedání TPS  
 

Krátké dodavatelské řetězce a komunitou podporované zemědělství  
 

Zasedání Tematické pracovní skupiny Krátké dodavatelské řetězce a komunitou podporované zemědělství (TPS) se 

uskutečnilo dne 23. června 2021.   
 

Online zasedání TPS  bylo neveřejné. 

Přítomno: 16 členů TPS + 1 host  

Začátek online zasedání:  9:00 hod.      
 

V úvodu předsedkyně TPS Milada Šťastná všechny zúčastněné přivítala. Informovala, že členem TPS (Dagmar 

Adámkovou) byl v souladu s Jednacím řádem, bod 5.5.2,  přizván k jednání doc. Ing. Jan Moudrý, PhD. 
 

Jednání zahájila prezentace Jitky Merunkové na téma „Zkušenosti s fungováním KDŘ ve školním a veřejném 

stravování v Kraji Vysočina“. Kraj vysočina se snaží zapojovat drobné výrobce do propagace výrobků, při pořádání 

akcí Kraj Vysočina využívá pouze výrobky místních farmářů. Na Živitelce umožňuje Kraj Vysočina na svém stánku 

“svým“ výrobcům prezentovat výrobky (neplatí žádné poplatky) – např. díky této příležitosti se podařilo paní 

s výrobou perníků nastartovat své podnikání, v současnosti se plně věnuje podnikání a má už 4 zaměstnance.  

Na kraji se rozběhl pilotní projekt ve spolupráci se Školním statkem Humpolec (ŠS Humpolec) – má svá jatka, pestrý 

sortiment výrobků. Kraj má 400 zaměstnanců; sestavili ceník, vytvořili jednoduchý objednávkový systém; každý 

zaměstnanec úřadu má osobní číslo, na základě objednávky ŠS Humpolec vystaví elektronickou fakturu, je určen 

jeden den týdnu, kdy ŠS Humpolec přiveze na úřad objednávky. Pilotní projekt se zdárně rozjel a zájem zaměstnanců 

o tyto služby stále narůstá. 

Již několik let se kraj snaží, aby mohli místní zemědělci dodávat své produkty do místních školních a veřejných 

stravovacích zařízení. To se však nedaří uskutečnit – jednou z hlavních překážek je zákon o zadávání veřejných 

zakázek.  

K příspěvku reagovali: 

Jan Moudrý – v současné době se odehrávají dvě velké studie (Praha a Jižní Čechy), které uvažují o implementaci 

biopotravin do veřejného stravování a školních jídelen;  důraz  je kladen na původ potravin, na regionalitu; musí  

vyřešit propojení místních farmářů se školským a veřejným stravováním.  

Další cestou je již v současnosti fungující sytém Harvestimo, který hledá uplatnění místních čerstvě vypěstovaných 

lokálních potravin v rámci prodeje a odbytu v místním okolí www.harvestimo.cz/; soustředí se na propojování 

farmářů se školními jídelnami; mají rozběhnuté pilotní projekty, kde jim to funguje. Zřejmě našli cestu. 

Jitka Merunková – měli jednání na regionální agrární komoře, zde zaznělo, že „regionální“ lze v tomto případě 

pojmou pouze jako celá republika – právní výklad. 

Jan Moudrý – je otázka, jak je chápána regionalita, jestli se definuje vzdálenostmi, územím kraje nebo jako celá 

Česká republika. 

Jitka Merunková – časové vytížení vedoucích jídelen je vysoké, snaží se odebírat potraviny z jednoho místa. Proto 

by velice pomohlo vybudování jednoho odběrového místa, které by bylo zásobeno výrobky místních producentů  

– byla by to nejrychlejší cesta, jak pomoci veřejnému stravování. 

Jan Modrý – Harvestimo vyvinulo software, jídelny implementují do systému webové stránky, které běžně používají, 

zařadí se tam i noví regionální dodavatelé; eliminuje se tím i nutnost budování meziskladu, které je energeticky  

i ekonomicky náročné; jsou finanční limity na nákup pro veřejné stravování, proto nelze potraviny více předražit. 

Připravují se pilotní projekty k prověření tohoto systému; pokud by to fungovalo, bylo by to jedno z řešení tohoto 

zásadního problému. Harvestimo uzavírá s farmáři smlouvy, aby jejich spolupráce měla záruku důvěryhodnosti  

a naplňování vzájemných závazků. 

http://www.harvestimo.cz/


 

  

Dalším bodem programu bylo vystoupení pana Jana Moudrého s prezentací na téma „Environmentální dopady 

KDŘ a vazba na Farm to Fork Strategy“; powerpoint prezentaci sdílel s účastníky zasedání. V úvodu poděkoval za 

přizvání k jednání. Na Jihočeské zemědělské univerzitě, Zemědělské fakultě (JČU) řeší téma dlouhodobě, věnuje se 

udržitelnému systému hospodaření, ekologickému zemědělství, sociálnímu zemědělství; hlavní téma k řešení je 

zemědělská udržitelnost; je garantem magisterského a doktorského oboru agroekologie; na mezinárodní úrovni je 

členem strategického výboru pro rozvoj zemědělství a výzkum, pracovní skupina agroekologie.   

V úvodu svého vystoupení prezentoval Strategii Farm to Fork Strategy – komplexní přístup, jak Evropané oceňují 

udržitelnost potravin, příležitost pro zlepšení životního stylu, zdraví a životního prostředí (rozměr ekonomický, 

sociální, zdravotní); jedním z důležitých bodů strategie je zkrácení dodavatelských řetězců – spotřebitelé by měli 

mít možnost zvolit si udržitelné potraviny a všichni aktéři potravinového řetězce by to měli považovat za svou 

odpovědnost a příležitost. Na JČU již dlouhodobě vyvíjí výzkum, který se zaměřuje na zavádění  environmentálně 

šetrných potravin, často to spojují se šetrným zemědělstvím, ale jde též i o místní potraviny, sezónní potraviny, 

čerstvé potraviny a  jejich odbyt v rámci veřejného a školního stravování. Školní stravování je fenomén, který je 

v mezinárodním měřítku na špičkové úrovni; veřejným a školním stravování prochází 80 – 90% všech občanů České 

republiky, denně vydáváme jednotky milionů porcí ve veřejném stravování, což jsou 10 až 100ky t potravin denně. 

Toto množství jídla přes veřejné stravování  má velký dopad jak z pohledu environmentálního, při jeho produkci, 

tak z dalších pohledů při distribuci, spotřebě, tvoření stravovacích návyků atd.  

Pro vyhodnocování environmentální dopadů z pohledu distribuce potravin, produkce zemědělské a zemědělských 

systému využívá JČU dlouhodobě metodu LCA pro vyhodnocování uhlíkové stopy – metoda pro posuzování 

životního cyklu produktů, environmentální zátěže skleníkových plynů; vyhodnocování/porovnávání emisní zátěže 

v ekologickém a konvenčním zemědělství. 

Environmentální potenciál šetrný produkt ztrácí, pokud s ním začneme neúměrně manipulovat; environmentální 

potenciál sezónních a čerstvých potravin se ztrácí při skladování, konzervování, mražení, dlouhodobějším 

uchovávání. Uhlíková stopa je pak u těchto produktů enormní.  

V případě šetrných zemědělských systémů může být environmentální potenciál zcela znehodnocen nadměrným 

transportem. Princip regionality proto může stát nad principy ekologického zemědělství.  

Jedním z pozitiv KDŘ je, že do jisté míry staví na čerstvých a sezónních produktech. 

Skutečná cena produktu se skládá – prodejní cena produktu + další náklady: environmentální, zdravotní, socio-

ekonomické, infrastruktura. Společnost si zatím neuvědomuje, že skutečnou cenu výrobku nepřímo zaplatí ještě 

v dalších nákladech. KDŘ jsou jedním z nástrojů, jak  tuto realitu rozkrývat a přispět, aby se např. uhlíková zátěž 

vrátila k normálu. 

K příspěvku reagovali: 

Milada Šťastná – už je za námi doba, kdy se podporovala globalizace, dovoz ze zahraničí; dnes už jsme v době 

udržitelnosti, což koresponduje s tématem KDŘ. 
 

 

V dalším vystoupení Markéta Vinkelhoferová prezentovala návrh rozsahu problematiky KDŘ, kterou by se měla 

TPS po dva roky zabývat; jsou to témata: agroekologie, péče o krajinu a její udržitelnost; zpracovatelské systémy 

potravin s použitím tradičních a osvědčených technik; místní a sezónní produkty; podpora místních komunit; kde  

a jak v ČR úspěšně fungují partnerské vztahy KDŘ/KPZ; co se rozumí zdravou výživou, zdravými potravinami  

a zdravou půdou; co jsou úspěšně fungující podnikatelské vazby v rámci KDŘ v zahraničí.  

K příspěvku reagovali:  
Milada Šťastná – společnost slovo agroekologie vnímá jako ekologické zemědělství. Ekologie je nauka o vzájemných 

vztazích  mezi organismy a prostředím, když se přidá k ekologii agro, tak už to není jen ekologické zemědělství, ale 

je to udržitelné zemědělství, do kterého vstupuje jen to nejnutnější; produkt, který z agroekologického zemědělství 

vychází, by měl být v kontextu udržitelného rozvoje.                    



 

  

Jan Moudrý – ekologické zemědělství a agroekologie bývá často zaměňováno. Agroekologie má 3 hlavní pilíře: 
zemědělský, ekologický a sociální; všechny pilíře navazují na principy trvalého rozvoje. Správně řešenou osvětou  
a vysvětlováním lidé začnou vnímat komplexnost agroekologie; ekologické zemědělství je jednou ze složek 
agroekologie. 
Dagmar Adámková – návrh rozsahu problematiky KDŘ rozešle členům TPS, aby si konkrétní body promysleli  
a napsali, v jakém tématu vidí tu svoji oblast a problém k řešení. Online setkání není správné komfortní prostředí 
na diskusi k těmto okruhům. 
Jan Valeška – poděkoval paní Vinkelhoferové za nastavení základní osnovy činnosti TPS KDŘ, je důležité mít 
vymezené činnosti. Projednání jednotlivých okruhů je třeba na osobním setkání. Poděkoval panu Moudrému, jak 
popsal téma agroekologie; téma agroekologie je hodně široké, agroekologie je způsob života malých zemědělců  
a rolníků, vztažený k místu, k životu v místě. Směřujeme ne k udržitelnému rozvoji, ale k udržitelnému životu; 
produkujeme jídlo pro lidi, ne zdroje pro trhy. Zdůraznil, že lokalizace bez ekologizace je nesmysl; pokud chceme 
směřovat k produkci místního jídla, musíme směřovat k ekologizaci celého procesu. 
František Kopecký – v projektu TPS je v jednom z bodů cílů a náplně TPS uvedeno, že výstupem činnosti TPS bude 
mimo jiné hledání a upozorňování na negativní zkušenosti s podporou/nepodporou projektů z PRV 2014 – 2020 
v rámci KDŘ. Ambice TPS by měla být spíš řešit, jak to jde ve vazbě na novou SZP.  
Dagmar Adámková – projekt TPS byl připraven a podán před více jak 3 roky, jedním z cílů bylo připravit pro MZe 
informace, proč nefunguje/není zájem o čerpání podpor z projektů spolupráce v rámci KDŘ. Vzhledem k tomu, že 
činnost TPS je zahájena v roce 2021, na konci programového období PRV, nebudeme se konkrétně zabývat 
problémem, proč PRV 2014 – 2020 pro KDŘ nezafungovalo.   
Dále podala zprávu, že dle info z MZe je v současnosti již jasně stanovený obecný rámec SZP, konkrétní směřování 
pravidel bude zřejmé/předpoklad v září tohoto roku, detailní rozpracování bude řešeno v průběhu roku 2022. Zde 
je příležitost pro TPS pracovat s aktuálním zadáním. KDŘ v nové SZP nebude řešeno formou spolupráce, jak bylo dle 
stávajícího PRV,  ale podpora bude směřována zřejmě na prodejny, k diskusi jsou weby, elektronické systémy, ale 
toto bude teprve projednáváno. 
Alexandra Brzezná – ano, PRV končí v případě podpory KDŘ. Co se týče nového programovacího období, 
předpokládá se, že podpora už nebude spuštěna v rámci samostatné intervence spolupráce. V současné době se 
teprve řeší, jakým způsobem bude KDŘ zařazeno do jednotlivých intervencí. 
 
Příprava  dvoudenního setkání členů TPS – exkurze a zasedání členů TPS 
Liba Beranová představila návrhy tří tras možných exkurzí; powerpoint prezentaci sdílela s účastníky zasedání. 
Návrhy tras: Tišnovská spižírna, Victorina Loca Příbor, Obživa Praha. Podrobnosti k exkurzi lze čerpat přímo 
z prezentace, která je přílohou dotazníku.  
Dotazník byl rozeslán členům TPS emailem dne 23. 6. 2021 k vyjádření, kterou trasu a jaký termín pro akci zvolíme.   
 
Diskuse: 
Petr Piekar – rád by se vrátil k negativní praxi PRV 2014 – 2021, měla by se tomu TPS věnovat. 
 

Markéta Vinkelhoferová – je stejného názoru. TPS by se měla zabývat negativními zkušenosti, jak se poučit 
z nezdaru PRV. 
 

Dagmar Adámková – určitě bude TPS řešit negativní i pozitivní zkušenosti, jen to neznamená, že je budeme 
vztahovat na stávající PRV, nebudeme je řešit s vazbou na opatření, která již nebudou. Důležité bude, kam budou 
směřovat nová pravidla SZP (více info v září 2021); pro diskusi, kam zařadit KDŘ a jak konkrétně nastavit intervence, 
budou pro MZe přínosem zpracované negativní  a pozitivní zkušenosti odborníků TPS. Současně se obrátila na členy 
TPS s prosbou o spolupráci, aby zasílali náměty pro zpracování informačních karet – prezentace 
biofarmářů/propagace bioproduktů, kteří čerpali PRV; tajemnice by zpracovala informační karty, které pak mohou 
být v rámci osvěty veřejně prezentovány např. web, facebook SZIF; je možné zpracovat i krátké video. Září bude 
vyhlášeno za měsíc bioproduktů – TPS by mohla v tomto měsíci aktuálně prezentovat příkladnou praxi. 
 



 

  

Milada Šťastná – v rámci osvěty se nabízí i forma krátkého televizního vystoupení na téma KDŘ, ta možnost tu je. 
 
Online zasedání ukončila předsedkyně TPS  v 11:00 hod.  
 
Úkoly: 

 Zaslat tajemnici návrhy pro prezentaci příkladných biofarmářů/bioproduktů, kteří čerpali PRV. 
T: průběžně 
 

 Promyslet a napsat stručně tajemnici, v jakém tématu činnosti TPS vidí každý člen tu svoji oblast působení 
a problém k řešení: 

o agroekologie, péče o krajinu a její udržitelnost;  
o zpracovatelské systémy potravin s použitím tradičních a osvědčených technik;  
o místní a sezónní produkty;  
o podpora místních komunit;  
o kde a jak v ČR úspěšně fungují partnerské vztahy KDŘ/KPZ;  
o co se rozumí zdravou výživou, zdravými potravinami a zdravou půdou;  
o co jsou úspěšně fungující podnikatelské vazby v rámci KDŘ v zahraničí. 

               T: 15. srpna 2021 
 
 

Aktivity členů TPS: 
Milada Šťastná – MENDELU vydala dne 13. 7. 2021 na svých stránkách tiskovou zprávu 

https://mendelu.cz/34476n-vedci-chteji-prispet-k-posileni-lokalniho-patriotismu-u-potravin 
V reakci na tiskovou zprávu kontaktovala Miladu Šťastnou tajemnice Ovocnářské unie Moravy a Slezska, z.s.,  
Ing. Zdeňka Klemšová.  Projevila zájem o spolupráci v rámci těchto okruhů – podpořit prodej ovoce přímo od 
pěstitele nebo popřípadě přímo v regionu – jsou komplikace s obchodními řetězci; snížení uhlíkové stopy  
a samozřejmě podpořit produkci v ČR. Za posledních 30 let došlo k úbytku ovocných sadů o 15 000 ha. 
 

Liba Beranová – zaslala článek ze Selské revue 4/2021. Obsah by mohl být zajímavý pro jednání TPS KDŘ. Článek je 
přílohou zápisu. 
 
 

Setkání předsednictva TPS: 
Zaslané náměty budou podkladem pro přípravu programu podzimní dvoudenní akce TPS, složené z exkurze  
a zasedání členů TPS. Návrh programu pro podzimní zasedání členů TPS bude projednán na předsednictvu TPS. 
Termín zasedání předsednictva TPS bude se členy předsednictva dojednán samostatně, po zaslání 
námětů/podkladů pro dvoudenní setkání TPS (tedy až po 15. srpnu 2021). 
Termín zajistí a pozvánku pro jednání předsednictva TPS rozešle tajemnice. 
 
Další setkání členů TPS – společné dvoudenní zasedání členů TPS  (výsledek hlasování z dotazníku):  
Termín: 3. – 4. 11. 2021 
Trasa exkurze: Obživa Praha 
Podrobnější program a oficiální pozvánka budou postupně zasílány členům TPS. 
                                   
Příloha: článek ze Selské revue 4/2021 

 
V Brně, dne 2. 7. 2021 
Zpracovala:  Dagmar Adámková, tajemnice TPS 

Obsah zápisu schválen dne 19. 7. 2021 členy TPS + host, kteří se zúčastnili online zasedání 23. 6. 2021. 
 

https://mendelu.cz/34476n-vedci-chteji-prispet-k-posileni-lokalniho-patriotismu-u-potravin
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